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Katedra zene

 Ezt követően a  kórusnak hét évig 
nem volt lehetősége „Nyugaton” sze-
repelnie, versenyeznie. Némi „fájda-
lomdíj” volt az 1982-es bulgáriai turné 
és az első televíziós portréfilm (1983). 
1985-ben a Tanítókórus az olaszorszá-
gi Goriziából egy hatodik díjjal tért 
haza, ami ugyan halványabban csillo-
gott, mint a korábbi, debreceni ezüst-
diploma, majd harmadik hely, a corki 
első díj vagy a miedzyzdrojei nagydíj, 
de figyelembe véve a hétéves „kiesést”, 
a kórus hatalmas sikerként élte meg, 
hiszen elmondhatta, hogy továbbra is 
az európai élvonalhoz tartozik.

 Mivel az olaszországi hangverseny-
re mindössze 38 személy kiutazását 
engedélyezte az ország politikai ve-
zetése, Gorizia után jelentősen csök-
kent a CSMTKÉ taglétszáma. Vass 
Lajosnak és Janda Ivánnak újra tag-
toborzással, kórusépítéssel kellett fog-
lalkoznia. Mivel „élményt adó” fellé-
pésekben ezt követően sem volt hiány, 
a kórus létszáma az 50 alattiról ismét 
60 fölé emelkedett. Emlékezetes volt a 
Liszt Ferenc Dalosünnepek IV. terüle-
ti bemutatója (Székesfehérvár – 1986), 
a Kaposvári Dalosünnepek (1986) és 
a közös fellépés a budapesti Vasas Kó-
russal a Vasas Székházban (1991).

 1991-ben Vass Lajos egyre gyak-
rabban maradt távol a próbáktól or-
vosi kivizsgálás miatt. Nem sejthettük, 
hogy súlyos betegsége miatt hama-
rosan végleg meg kell tőle válnunk. 
Utoljára 1992 júniusában, a budakeszi 
Erkel Napokon volt velünk: karnagy-
ként, előadóként, énekesként. 1992 
nyarán még az ő irányításával, terve-
ivel, de már nélküle próbáltunk Bada-
csonylábdihegyen. November 6-án, 
Józsa Mónika diplomahangversenyén 
kaptuk a hírt: Vass Lajos elhunyt.
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Augusztus 25-én tartotta újjáala-
kuló ülését a Katedra Társasság. Az 
ülésen, melyre délután a Dunaszer-
dahelyi Városi Hivatal tanácstermé-
ben került sor, mintegy 30-an vettek 
részt tanárok, egyetemi oktatók, az 
oktatási szakigazgatásban és az ok-
tatásügyi szolgáltatások területén 
dolgozók, valamint az oktatáspolitika 
iránt érdeklődők is. 

A Katedra Társaság ülésének kezde-
tén a tagok rövid vitában fejtették ki 
nézetüket a Társaság alapelveiről, mely 
szerint a „Katedra Társaság a politikai 
pártoktól független szakmai tömörü-
lés”.  Ezt követően Fibi Sándor felol-
vasta az addigi elnök, A. Szabó László 
levelét, melyben időhiányra és a Tár-
saság politikai függetlenségének meg-
őrzése támogatására hivatkozva beje-
lentette lemondását. A tagság Komzsík 
Attilát, a nyitrai Konstatin Filozófus 
Egyetem Közép-európai Karának dé-
kánját választotta meg elnöknek. 

A szervezeti életet érintő percek 
után került sor Prékop Mária és Vasik 
János szerzőpáros előadására, mely-
ben a „Mikulás pedig nincs” cím-
mel a szlovákiai magyar oktatás re-
gionális különbségeiről beszéltek. A 
szerzők állítása szerint jelenleg nem 
lehet egységes szlovákiai oktatásügy-
ről beszélni, legalább is az óvodák 
és az alapiskolák szintjén nem. En-
nek hátterében az immár végzetesen 
megnőtt regionális – szociális, nem-
zetiségi és etnikai összetételt érintő – 
különbségek állnak. Nézetük szerint 

a ’70-es évektől kezdődően a magyar 
szülők – és általuk a gyermekek is – 
magukra hagyták a magyar iskolákat, 
s nagyrészt ez az oka a roma szárma-
zású diákok aránya megnövekedésé-
nek egyes régiókban.

Az első korrefererátumot tartó 
Albert Sándor arra hívta fel a figyel-
met, hogy az új költségvetés-tervezet 
szerint ismét több mint 16 millió eu-
róval rövidítenék meg az oktatásügyi 
szektor költségvetését. Kiemelte azt 
is, hogy a magyar közösségnek és 
képviselőinek sokkal kezdeménye-
zőbbnek kellene lennie az oktatásügyi 
reformok kapcsán és saját, közmeg-
egyezésen alapuló javaslattal kellene 
előállniuk a regionális oktatásügyi 
szerkezet kapcsán is. A másik korre-
ferátumot tartó Fibi Sándor arra hív-
ta fel a figyelmet, hogy az új iskola-
ügyi minisztert is meg kell győznünk 
arról, hogy a magyar tanítási nyelvű 
iskolákban a szlovák nyelvet kizáró-
lag idegen nyelvként szabad és lehet 
eredményesen tanítani, tekintettel 
arra, hogy jelenleg erről a kérdésről 
más a véleménye. Kifejtette továbbá, 
hogy  iskoláink sajátos problémáinak 
megoldása elképzelhetetlen a szülők 
széles táborának támogatása nélkül, 
ezért nagyon fontos a jelenlegi érdek-
telenség, közömbösség, visszhangta-
lanság felszámolása.

A vitát követően a majd 3 órás újjá-
alakuló ülés Komzsík Attila, az újon-
nan megválasztott elnök zárszavával 
ért véget. 

Vass Lajos.  
Vass Dániel felvétele
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